
تعريف جديد  از اقتصاد مقاومتي در فوتبال!
بازيکنان خارجي بي کيفيتي در دوفصل 
اخير به پرس��پوليس آمدند که با وجود 
قرارداده��اي س��نگين کوچک تري��ن 
بازدهي براي اين تيم نداشتند. بازيکناني 
که گفته مي شد بيشتر از ۵۰ هزار دلار 
نمي ارزند، اما قراردادهاي ۲۵۰ تا ۳۰۰ 
هزار دلاري با اين باشگاه بسته اند. سرپرست باشگاه پرسپوليس 
ديروز در حالي از فسخ قرارداد اين بازيکنان صحبت مي کرد که 
انگار قرار است از حساب شخصي اش ضرر و زيان اين بازيکنان را 
بدهد. محمد طاهري که امضاي او زير قرارداد هاي اين بازيکنان 
خودنمايي مي کند، حالا صحبت از اقتص��اد مقاومتي مي کند و 
معتقد اس��ت براي جذب بازيکن بايد اقتصاد مقاومتي را در نظر 

داشت!  اين هم شايد از عجايب ديگر فوتبال کشورمان باشد!

 جناب تاج! 
نگاهي به دفتر ثبت قراردادها بيندازيد

حتماً شنيده ايد که مي گويند اگر در حل مسئله اي ناکام مانديد صورت 
مسئله را پاك کنيد، چشم پوشي به  معضلات ريز و درشت فوتبال از سوي 
مسئولان ذي ربط طي سال هاي گذش��ته نمونه بارز پاك کردن صورت 
مسئله  است، موضوعي که حتي با تغيير رئيس  فدراسيون نيز همچنان 
ادامه دارد. علاقه مندان به فوتبال حتماً بحث داغ پرونده فساد در فوتبال 
را به ياد دارند، پرونده قطوري که اينقدر در راهروهاي مجلس قبل دست 
به دست شد که به طور کلي از ياد رفت و دس��ت آخر هم از آن به عنوان 
مستمسکي براي رأي آوردن از سوي نمايندگان دوره قبلي مجلس نام 
برده شد، اما بحث ما اين است که در بحبوحه طرح پرونده فساد و بالا گرفتن 
اخبار و شايعات آن رئيس وقت و خنده روي فدراسيون فوتبال به طور کلي 
منکر وجود هرگونه فسادي در اين رشته و مجموعه هاي زير دستش شد و با 
خنده همه چيز را خوب و ايده آل توصيف کرد و صورت مسئله را به گونه اي 
که پاك کرد که تبعاتش نه گريبان خودش را گرفت و نه امروز فدراسيون و 
رئيس جديدش کوچک ترين خطري بابت آن احساس مي کنند و احتمالاً 

حاضر به پاسخگويي در خصوص آن هم نيستند.
دوران رياست مرد لبخند بر لب فوتبال تمام شد، اما همانطور که گفتيم 
پاك کردن صورت مسئله هاي موجود در فوتبال به جاي حل آنها درست 
مثل يک ميراث ارزش��مند از رئيس قبلي به مهدي تاج، رئيس جديد 
رسيد تا او نيز مانند سلفش چشم روي بديهي ترين مشکلات و معضلات 

فوتبال ببندد و آنها را به طور کل منکر شود.
رئيس فدراسيون فوتبال در تازه ترين اظهارات خود عنوان داشته که 
در تيم ملي هيچ بازيکني با قرارداد ميلياردي نداريم. بيان اين جمله به 
خودي خود اينقدر تعجب آور است که بايد مدتي فکر کرد که آيا رئيس 
فدراسيون فوتبال واقعاً نمي داند در مجموعه تحت امرش چه مي گذرد 
يا اينکه خود را به ندانس��تن زده و مي خواهد اين صورت مسئله را نيز 

مانند بسياري مسائل ديگر پاك کند.
براي کمک به ذهن درگير جناب تاج يادآور مي شويم که بهتر است براي 
تماشاي قراردادهاي ميلياردي برخي از ملي پوشان حداقل نگاهي به دفتر 
ثبت قراردادهاي سازمان ليگ بيندازيد تا متوجه شويد که حتي قرارداد 
بالاي يک ميليارد هم به راحتي در آن دفاتر ثبت ش��ده اس��ت، ضمن 
اينکه همه اهالي و طرفداران فوتبال خوب مي دانند که حداقل بازيکنان 

ملي پوش چه ميزان قرارداد دارند و چه ميزان دريافت مي کنند.
جناب تاج! بايد اذعان کنيم که مانند هميشه فدراسيون فوتبال و سازمان 
ليگ به رغم سر دادن شعارهاي زيبا در عدم ثبت قراردادهاي ميلياردي 
آن هم در سال »اقتصاد مقاومتي اقدام و عمل« ناکامي بزرگي را تجربه 
کرده است، ناکامي و شکستي که رئيس فدراسيون به جاي قبول آن و 
س��عي در اصلاح و حداقل عذرخواهي بابت شکل گيري آن سعي دارد 
صورت مسئله را پاك کند. بي توجه به اينکه اين اظهارات و اين تلاش 
بي فايده به نوعي توهين به شعور و فهم علاقه مندان به فوتبال محسوب 
مي شود، توهيني که ظاهراً در فدراسيون فوتبال و مسئولان آن نهادينه 
شده تا جايي که پيش از اين فوتبال را پاك و منزه از هرگونه فساد تلقي 

مي کردند و امروز قراردادهاي ميلياردي را نفي و دروغ عنوان مي کنند.
البته مي توان حرف هاي رئيس فدراسيون را از منظري ديگر هم نگاه 
کرد مثلًا اينکه منظور تاج اين ب��وده که در تيم ملي بازيکن ميلياردي 
يعني يک ميلياردي نداريم و همه بالاي اين ميزان قرارداد دارند. يا اينکه 
جناب رئيس فدراس��يون براي بازي در تيم ملي نيز براي ملي پوشان 
قراردادي در نظ��ر گرفته و مبلغ آن را پايين ت��ر از يک ميليارد در نظر 
گرفته است که اگر اينگونه باشد بايد به او دست مريزاد گفت بابت اين 

نوع پاك کردن صورت مسئله که اصلًا هيچ آثاري از آن باقي نماند.

قوانين جديد علي منصور براي بازيکنان استقلال
حضور در اينستاگرام ممنوع!

حضور مداوم ورزشکاران ايراني در فضاي مجازي آفت بزرگي است براي 
ورزش کشور که متأسفانه هر روز نيز بر تعداد اين افراد افزوده مي شود. 
در حالي که مربيان و مديران تيم ها بايد تصميمي جدي در اين خصوص 
بگيرند، اما بيشتر دست اندرکاران ورزش به اين موضوع بي توجهي 
نشان مي دهند تا جايي که تقريباً هيچ ورزشکار و به ويژه ورزشکار 
مشهوري را نمي بينيد که در شبکه هاي اجتماعي حضور فعال نداشته 
باشد. با اين وجود از اردوگاه آبي ها خبر مي رسد که عليرضا منصوريان 
به تبعيت از مربيان بزرگي چون گوارديولا و کارلوس کرش دست به 
کار شده و ش�اگردانش را از حضور در فضاي مجازي منع کرده است!

   پاي ثابت فضاي مجازي
با توجه به افزايش روزافزون گرايش جوانان به شبکه هاي مجازي، ورزشکاران 
نيز از اين قاعده دور نمانده اند. در اين بين فوتباليست هاي شناخته شده که 
اتفاقاً دستمزدهاي نجومي هم مي گيرند بيش از سايرين در اين عرصه حضور 
دارند و از کوچک ترين فرصتي براي خودنمايي در اين شبکه ها استفاده 
مي کنند. کافي اس��ت نگاهي گذرا به صفحات بازيکنان ايراني بياندازيد 
تا با موجي از عکس ه��ا و اظهارنظرهاي آنها مواجه ش��ويد. وقت گذراني 
فوتباليست ها در فضاي مجازي موضوعي نگران کننده است، موضوعي 
که در فوتبال حرفه اي از سوي مديران و مربيان به شدت مورد توجه قرار 
مي گيرد، اما در ايران کمتر کسي حاضر مي شود با بازيکنان سرشاخ شود و به 

آنها بابت شب زنده داري در شبکه هاي اجتماعي تذکر دهد. 
   علي منصور وارد مي شود

هت تريک آبي ها در کسب پيروزي، موقعيت اين تيم را در جدول رده بندي 
سروسامان داده است. عليرضا منصوريان که هفته هاي کابوس وار زيادي را 
پشت سر گذاشته اصلاً دلش نمي خواهد پس از مدتي که تيمش به آرامش 
رسيده، پرسه زني در شبکه هاي اجتماعي حاشيه جديدي براي استقلال 
بسازد. سرمربي استقلال که به شدت از روند روبه رشد تيمش راضي به نظر 
مي رسد، سعي مي کند تا ذهن بازيکنانش را روي فوتبال متمرکز کند. اين 
در حالي است که فوتباليست هاي ايراني از جمله بازيکنان آبي پوش به فضاي 
مجازي و به ويژه اينستاگرام حسابي معتاد شده اند. به همين دليل بود که 
علي منصور بلافاصله پس از پيروزي استقلال بر سايپا به يکي از بازيکنان 
نيمکت نشين خود هشدار داد که حضور مداوم اين بازيکن در شبکه هاي 
اجتماعي سبب نيمکت نشيني او شده است. ممنوعيت حضور در اينستاگرام 
از جمله اقدامات مهمي است که منصوريان اخيراً تأکيد زيادي بر آن داشته 
و قصد دارد اين موضوع را به ش��کلي قانوني در باشگاه اجرا کند. سرمربي 
استقلال براي آنکه بازيکنانش راحت تر با اين قضيه کنار بيايند به نمونه هايي 
از فوتباليست هاي موفق کشورمان از جمله کريم باقري و علي دايي اشاره 
کرد و به آنها متذکر شد که اين بازيکنان با اينس��تاگرام بزرگ نشده اند. 
سرمربي آبي ها در حالي بحث ممنوعيت شاگردانش در اينستاگرام را مطرح 
کرده که اکثر فوتباليست هاي ايراني دستمزدهاي نجومي دريافت مي کنند، 
اما انتظار هواداران را برآورده نمي کنند. هنوز موضع رسمي از سوي باشگاه 
استقلال در اين زمينه اعلام نشده و به نظر مي رسد که اجراي اين طرح تنها 

با حمايت مديران استقلال و همچنين ساير تيم ها امکان پذير باشد. 
   الگوهاي خارجي

بازيکنان فوتبال در سراسر جهان علاقه ويژه اي به حضور در شبکه هاي اجتماعي 
دارند و اين مسئله تنها مختص به بازيکنان ايراني نمي شود. با اين حال وضع 
قوانيني در جهت کنترل فوتباليست ها و فاصله گرفتن آنها از حواشي در فوتبال 
حرفه اي همواره مدنظر قرار مي گيرد. هضم اظهارات منصوريان اگرچه براي 
ما سخت است اما مربياني چون پپ گوارديولا، لوئيز انريکه و کارلوس کرش 
مدت هاست که به چالش حضور فوتباليست ها در فضاي مجازي پي برده اند و 
درصدد حل آن برآمده اند. سرمربي اين روزهاي منچسترسيتي زماني که در 
بايرن مونيخ بود به قدري قوانين سختي را براي شاگردانش تعيين کرده بود 
که ممنوعيت اس��تفاده از اينترنت در مدت زمان حضور بازيکنان در باشگاه 
من سيتي قانوني سخت به شمار نمي آيد. لوئيز انريکه سرمربي بارسلونا هم به 
بازيکنانش هشدار داده که دو روز قبل از مسابقه حق شب زنده داري و پرسه زدن 
در شبکه هاي مجازي را ندارند ضمن اينکه آنها نبايد در پست هايشان به هيچ 
تيم يا بازيکني توهين کنند. کرش پرتغالي هم پيش از اين بارها به ملي پوشان 
کشورمان هشدار داده که از حضور در شبکه هاي اجتماعي پرهيز کنند. البته 
برانکو ايوانکوويچ نيز از پرسه زني بازيکنان ايراني در اينترنت نيز کلافه است 

منتها به گفته خودش قادر به کنترل بازيکنان در شب نيست!

س�رانجام صبح ديروز رس�ماً از گزينه دولت 
براي وزارت ورزش رونمايي شد و همانطور که 
پيش بيني مي شد مسعود سلطاني فر از سوي 
حس�ن روحاني به عن�وان وزير پيش�نهادي 
وزارت ورزش و جوانان به مجلس معرفي شد 
تا بهارستان نش�ينان هفته آينده درباره رأي 
اعتماد به وزير معرفي ش�ده تصميم بگيرند. 
سلطاني فر نام نا آشنايي براي ورزشي ها نيست، او 
مرداد سال 9۲ هم به عنوان اولين وزير پيشنهادي 
ورزش به مجلس معرفي شد، اما از مجلس نهم رأي 
عدم اعتماد گرفت و نتوانست به ساختمان خيابان 
سئول برود. س��لطاني فر از ۲8۳ آرا اخذ شده 117 
رأي موافق و 148 رأي مخال��ف و 18 رأي ممتنع 
کسب کرد تا روحاني در ادامه گزينه هاي ديگري را 
براي وزارت ورزش به مجلس معرفي کند. سلطاني فر 
آن روزها در مصاحبه اي دليل رد نش��دن از س��د 
مجلس را، سياس��ي عنوان کرد و گفت: »اين يک 

اراده سياسي بود که من رأي نياورم. مسائل حرفه اي 
مديريتي نبود. اراده سياسي بود که يکسري از وزرا 
بايد مي افتادند، حالا من هم بين آن وزرا قرار گرفته 
بودم.« سلطاني فر بعد از اينکه نتوانست به عنوان 
وزير ورزش از مجلس ه��م رأي اعتماد بگيرد، در 
بهمن س��ال 9۲ با حکم رئيس جمهور به سازمان 
ميراث فرهنگي و گردشگري رفت و به عنوان رئيس 
اين سازمان در دولت يازدهم فعاليت مي کند. حالا 
بعد از برکناري محمود گودرزي پس از س��ه سال 
حضور در وزارت ورزش، سلطاني فر دوباره از سوي 
حس��ن روحاني به عنوان وزي��ر ورزش به مجلس 
معرفي ش��ده تا بار ديگر ش��انس خودش را براي 

رسيدن به ساختمان خيابان سئول امتحان کند.
سلطاني فر البته اين بار با نمايندگان مجلس نهم که 
معتقد بود او را به دلايل سياسي از وزارت دور کرده اند، 
روبه رو نيس��ت و مجلس دهم با اکثريتي که حامي 
دولت هستند، مي تواند کار وزير پيشنهادي ورزش را 

براي رسيدن به صندلي وزارت ورزش راحت تر کند. 
   دايره المعارف ورزش؟

اما مسعود سلطاني فر کيس��ت؟ او رئيس کميته 
ورزش ستاد انتخاباتي حس��ن روحاني بود و يکي 
از ويژگي هاي مثبت کارنامه اش برخلاف محمود 
گودرزي، سابقه مديريتي وي در ورزش است که 
سبب شده خيلي ها از معرفي او به مجلس به عنوان 
وزير پيشنهادي دفاع کنند. سلطاني فر، معاون اسبق 
سازمان تربيت بدني، قائم مقام مصطفي هاشمي طبا 
در زمان رياست وي بر سازمان تربيت بدني به مدت 
دو سال در س��ال هاي 1۳74 و 1۳7۵ و همزمان 
معاونت اداري و مالي اين س��ازمان را نيز برعهده 
داشت، روزهاي مديريت وي همزمان با صعود تيم 
فوتبال کشورمان به جام جهاني 98 بود. مي گويند 
او دايره المعارف بازي هاي فوتبال اروپا و جام جهاني 
است. اطلاعات او از ساير رشته هاي ورزشي و آشنايي 
او با جامعه ورزشي بسيار گس��ترده است و در اين 

راستا در مصاحبه اي عادل فردوسي پور را دعوت به 
مسابقه درباره اطلاعات ورزشي کرده است. يکي از 
نزديکان سلطاني فر گفته است: »او گاهي صبح اول 
وقت بيدار مي شود و فوتبال ليگ اروپا را مي بيند، او 
علاوه بر اينها ورزش��کار خوبي نيز هست. علاوه بر 
فوتبال و واليبال، سلطاني فر شناگر ماهر و حرفه اي 
نيز هس��ت.« در همين راس��تا گمانه زني از آينده 
وزارت ورزش با حضور سلطاني فر بالا گرفته و يکي 
از خبرگزاري ها ديروز از تغييرات گسترده در حوزه 
معاون هاي وزير ورزش و برکناري سجادي، احمدي، 
شعباني بهار و مناف هاشمي از معاونت هاي مختلف 
وزارت و رفتن س��جادي سرپرس��ت فعلي وزارت 
ورزش به کميته ملي المپيک خبر داد، تغييراتي که 

سلطاني فر بلافاصله آن را تکذيب کرد. 
   يزداني خ�رم: شايسته س�الاري بايد در 

وزارت ورزش حاکم شود
 در حالي س��لطاني فر اين روزها در ح��ال رايزني با 
نمايندگان مجلس براي جلس��ه هفته  آينده رأي 
اعتماد است که به گفته کارشناسان ورزش، او کار 
آساني در ورزش کشور پيش رو ندارد، به خصوص 
اينکه در دوره هاي گذشته از محمد عباسي گرفته تا 
محمود گودرزي روزهاي پرتنش و پرحاشيه اي را اين 
وزارتخانه تجربه کرده است. محمدرضا يزداني خرم، 
رئيس سابق فدراس��يون هاي واليبال و کشتي در 
گفت وگو با »جوان« درباره معرفي س��لطاني فر، از 
انتخاب روحاني دفاع مي کند و مي گويد: »سلطاني فر 
در صورتي که رأي اعتماد بگيرد باي��د ورزش را از 
حالت بي تفاوتي ک��ه گرفتار آن اس��ت در بياورد. 
يکي از مهم ترين برنامه هاي وي بايد حفظ شئون 
و اصول اسلامي در ورزش کشور چه در داخل و چه 
مسافرت هاي خارجي ورزشکاران است که بايد مورد 
تأکيد قرار بگيرد.« يزداني خرم با بيان اينکه وزارت 
ورزش در حوزه هاي معاونت و ادارات کل بايد تغيير 
کند، ادامه مي دهد: »شايسته سالاري بايد در وزارت 
ورزش در تمامي سطوح حاکم شود و از معاونت ها 
گرفته تا سطح هيئت ها بايد مديراني روي کار بيايند 
که چابکي را به فضاي مديريتي ورزش برگردانند و 
به جاي اينکه فقط مدير هزينه باشند، به جنبه هاي 

درآمدي ورزش هم توجه داشته باشند.«
يزداني خرم با انتقاد از دوران حض��ور گودرزي در 
ورزش مي گويد: »اين تجربه نشان داد که مديران 
دانش��گاهي چه در حوزه وزارت و چه قبل تر از آن 
در سازمان تربيت بدني موفق نيستند و نمي توانند 
کارآيي داش��ته باش��ند. معتقدم که سلطاني فر با 
توجه به سابقه مديريت ورزشي اش، اشراف خوبي 
براي ورزش کش��ور دارد و در صورت رأي اعتماد، 
پيشکسوتان را فراموش نکند و از تجربه کساني که 
عمرشان را در ورزش صرف کرده اند، استفاده کند.«
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 مسئولان نسبت به قراردادهاي فوتبال 
حساس باشند

موضوع عقد قرارداده��ا در فوتبال از جمله 
موضوعات بحث برانگيزي است که همواره 
مطرح بوده و با توجه به اينکه در اين بحث 
ابهامات زيادي وجود دارد، بعيد اس��ت که 
به اي��ن راحتي ها به نتيجه اي برس��يم. در 
اين خصوص بايد به چند نکته توجه داشته 
باشيم؛ اول از همه اينکه نحوه منعقد شدن 
قراردادها در فوتبال ايران اصلًا مش��خص 
نيست. معلوم نيست که يک باشگاه با يک 
بازيکن چگونه توافق مي کند و چگونه ق��رارداد مي بندد. نکته ديگر آنکه 
باشگاه ها در سال هاي اخير رقم هاي زيادي را به بازيکنان داده اند، اما منابع 
پرداخت پول به فوتباليست ها هم مشخص نيست. حال آنکه باشگاه ها نيز 
اطلاعات زيادي را در دسترس کارشناسان و هواداران قرار نمي دهند و به طور 
کلي با کوهي از ابهامات در قراردادها مواجه هستيم. با توجه به اينکه نظارتي 
بر قراردادهاي ثبت شده در فوتبال ايران نمي شود ممکن است بازيکني 
به تيمي بپيوندد اما بعد از مدتي باشگاه تازه بفهمد که اصلاً به اين بازيکن 
نيازي نداشته است! متأسفانه در فصل هاي گذشته بارها با اين چالش دست 
و پنجه نرم کرده ايم. بازيکنان خارجي بي کيفيتي به فوتبالمان آمده اند که يا 
اصلاً به ميدان نرفته اند يا بعد از يک يا دو بازي از کشورمان خارج شده اند اما 
به لطف قراردادي که دارند فيفا از آنها حمايت مي کند و باشگاه هاي ما به 
پرداخت حداقل چندصد هزار دلار محکوم شده اند. تمامي اين مسائل زماني 
به وجود مي آيد که باشگاه ها و مديران توجه به مقررات حرفه اي نمي کنند. 
تنها راهکاري که مي توان در خصوص جلوگيري از هدر دادن بودجه ارائه 
داد نظارت بر نحوه عقد قراردادهاست. نهادي مثل وزارت ورزش يا نهادهايي 
که متولي باشگاه ها هستند بايد حساسيت بيشتري در اين زمينه به خرج 
دهند تا هرچه سريع تر بحران قراردادها حل شود. وجود بازيکنان خارجي 
بي کيفيت نيز به خاطر نبود کميته هاي فني قوي و باتجربه در باشگاه هاست، 
کميته هايي که مي بايست پيش از عقد قرارداد تست هاي لازم را از بازيکن 
بگيرند و ميزان آمادگي آن را با دقت محک بزنند. در حالي که در فوتبال ايران 
تنها به ديدن چند فيلم بازي بسنده مي شود و پس از چند هفته از ليگ برتر 

تازه به بي کيفيت بودن بازيکنان خارجي پي برده مي شود. 
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از کساني که تصور نمي کردم ضربه خوردم 
محرم نويدکيا با اشاره به اينکه در دوران 
فوتبالي اش برخي ها مش��اوره اشتباه به 
او دادند، گفت: »برخي ها با مش��اوره هاي 
اشتباه باعث شدند تا در مقاطعي تصميمات 
اشتباه بگيرم. سال قبل از کساني که تصور 
نمي کردم، ضرب��ه خوردم. اگ��ر به عقب 
برگردم به آدم ها ديگر اعتماد نمي کنم و آن رفتار را هم ديگر انجام 
نمي دهم. من به هيچ وجه ن��ه به مربيگري نه کمک مربيگري و نه 
مديرعاملي فکر نکردم. دلم مي خواهد اس��تراحت کنم. تا دو، سه 
ماه آينده هم از ايران مي روم و چند ماهي در آلمان خواهم بود. بايد 
کمي از اين محيط دور باشم تا به آرامش برسم. در سه سال گذشته 
کمترين پول را در سپاهان گرفتم امسال هم با وجود اينکه بازي ام 

تمام شده حدود 1۰۰ ميليون برايم واريز کرده اند.«

فريدون حسن

فوتباليست ميلياردي نداريم!
رئيس فدراس��يون فوتبال در حاش��يه 
مجمع هيئت فوتبال استان فارس مدعي 
ش��د در ليگ ايران بازيک��ن ميلياردي 
نداريم. مهدي تاج  گفت: »فدراس��يون 
فوتب��ال کلًا۳۰ ميليارد ري��ال از وزارت 
ورزش گرفته و قرار است تا هفته آينده 
مبلغي پول به حساب ما واريز ش��ود. فدراسيون فوتبال در حال 
حاضر ۲۰ ميليارد تومان از فيف��ا و AFC طلب دارد که تا هفته 
آينده بخش��ي از طلب اين فدراس��يون از فيفا محقق مي شود. 
هزينه هاي فوتبال خيلي س��نگين اس��ت ولي در تيم ملي هيچ 
بازيکني با ق��رارداد ميلياردي نداريم. در ح��ال حاضر مذاکرات 
متعددي با صداوسيما بر سر پخش برنامه هاي فوتبال داشتيم که 

اميد است به نتيجه مطلوب دست يابيم.«

حراج مدال براي تأمين هزينه ها
عدم توجه به شرايط ورزشکاران طي سال هاي اخير باعث شده تا بسياري 
از قهرمانان و مدال آوران جامعه ورزش براي امرار معاش يا ادامه حضور در 
ورزش قهرماني دست به کارهايي بزنند که جاي تأسف دارد. محمدرشنونژاد، 
جودوکار جوان و با آتيه تيم ملي که در چند س��ال گذشته با درخشش در 
مسابقات نوجوانان قهرماني کشور راه ورود به اردوي تيم ملي را براي خود 
هموار کرد، در شش سال گذشته حضوري مستمر در تيم هاي نوجوانان و 
جوانان کشورمان داشته است. قهرمان انديمشکي تيم جودو جوانان ايران که 
قهرمان آسياست، اما در نظر دارد تا براي تأمين هزينه هاي خود و حضور در 
مسابقات پيش رو مدال هايي که تاکنون کسب کرده است را به حراج بگذارد. 

بيژنذوالفقارنسب

کارشناس فوتبال

شاگردان پيرواني در پي طلسم شكني
تيم   ملي فوتبال جوانان ايران س��اعت۲۰ امش��ب در مرحله يک چهارم 
نهايي مس��ابقات قهرماني آسيا، در ديداري حس��اس برابر ازبکستان به 
ميدان مي رود. ديداري که برتري در آن، حکم صعود شاگردان پيرواني به 
جام جهاني خواهد داد تا بعد از 1۵ سال جوانان ايران صعود به جام جهاني 
را تجربه کنند. مسئله اي که پيرواني، س��رمربي تيم جوانان ايران نيز در 
خصوص آن مي گويد: »مي خواهيم با شکست ازبکستان طلسم ناکامي هاي 
ايران در مسابقه هاي جوانان آسيا را بشکنيم. ما در سال  ۲۰۰۰ با مربيگري 
آقاي مناجاتي توانستيم در مسابقه هايي که در تهران برگزار مي شد به جمع 
چهار تيم برتر صعود کنيم و پس از آن هيچ گاه موفق نبوديم. قصد داريم 
اين طلسم را در اين دوره بشکنيم.« رسانه هاي ازبک طي روزهاي گذشته 
بارها نوشته اند که در صورت پيروزي ايران برابر ازبکستان، کرش به بحرين 

مي رود و بازي هاي جوانان ايران را از نزديک دنبال مي کند. 
-------------------------------------------------------------

حذف آيين نامه جنجالي انتخابات کميته ملي المپيک 
آيين نامه جنجالي کميته ملي المپيک حذف مي ش��ود. حدود سه سال 
پيش در زمان رياس��ت علي آبادي در کميته ملي المپيک زماني که قرار 
شد انتخابات دوره جديد برگزار شود، اعضاي هيئت اجرايي آيين نامه اي 
را نوشتند که جنجال زيادي به پا کرد، چراکه براساس اين آيين نامه تعداد 
زيادي از کارشناسان و پيشکسوتان ورزشي حق شرکت در انتخابات کميته 
ملي المپيک را نداشتند. آيين نامه اي که هرگز از سوي کميته بين المللي 
المپيک مورد موافقت قرار نگرفت و به گفته کيومرث هاشمي، رئيس کميته 

ملي المپيک، در دوره بعدي انتخابات اين آيين نامه حذف خواهد شد. 
-------------------------------------------------------------

پايان مسابقات مقدماتي فوتسال بسيج 
رقابت هاي مقدماتي فوتسال منطقه اي بسيج کشور که از ۲7 مهر به ميزباني 
استان اردبيل آغاز شده بود با قهرماني تيم آذربايجان غربي به پايان رسيد. در 
اين رقابت ها که به صورت منطقه اي و با گراميداشت شهيد اسماعيل اعلمي 
برگزار شد، هشت تيم کردستان، اردبيل، آذربايجان شرقي، آذربايجان غربي، 

زنجان، همدان، قزوين و گيلان با هم به رقابت پرداختند.

شيوا نوروزي

 يزداني خرم در گفت وگو با »جوان«: سلطاني فر در صورت گرفتن رأي اعتماد 
در حوزه هاي معاونت و ادارات کل بايد تغيير ايجاد کند

وزارت ورزش خانه تكاني مي خواهد

هفته اول ليگ برتر واليبال با فحاش��ي هواداران افتتاح ش��د. اتفاقي که 
متأسفانه به خاطر تکرار زياد براي همه حتي ناظر مسابقه عادي به نظر آمد! 
در بازي حساس پيکان و شهرداري اروميه، همه در انتظار رويارويي معروف 
با تيم سابق خود بودند و رفتار تماشاگران که در اواسط بازي به دليل نحوه 
برخورد برخي بازيکنان، رنگ و بوي اهانت گرفت. البته بازيکنان دو تيم 
نقش مهمي در ايجاد اين جو نامناسب در سالن مسابقه داشتند. آن  هم 

بازيکنان ملي پوش و البته معروف که واکنش هايش بعد از امتيازها و در حين 
بازي باعث تحريک تماشاگران اروميه و همشهري هايش شد و شعارهاي 
رکيک و فحاشي هاي زشتي را به دنبال داشت که به نظر مي رسيد مسئولان 
فدراسيون و ناظر مسابقه به آن عادت دارند يا شايد حتي گاهي صداي آنها را 
نمي شنوند! مسئله تأسف باري که بدون شک اگر با برخورد جدي فدراسيون 

مواجه نشود، مي تواند جنجال هاي گذشته را به دنبال داشته باشد.

به فكر شغل دوم هستم
محمد صميمي، ملي پوش پرتاب ديسک دووميداني معتقد است که 
چيزي از ورزش حرفه اي عايدش نمي ش��ود و بايد به فکر ش��غل دوم 
باشد: »بارها گفته ايم که نيازمند حمايت هستيم. در رده باشگاهي هيچ 
درآمدي نداريم و فدراس��يون هم حقوق ها را متوقف کرده و شش ماه 
گذشته را هم نداده، با اين شرايط چطور بايد تمرين کنيم؟ از سال گذشته 
از تيم باشگاهي مان طلب داريم و کسي هم به فکر نيست. به فکر شغل 

دوم هستم تا حداقل بتوانم هزينه هاي روزمره خودم را دربياورم.«

اين ليگ در شأن کشتي ايران نيست
تيم کشتي بيمه رازي قهرمان ليگ کشتي آزاد و فرنگي شده است اما غلام 
محمدي، سرمربي اين تيم، برگزاري چنين ليگي را در شأن کشتي ايران 
نمي داند: »نام اين مسابقات را نمي توان ليگ گذاشت. ليگ بدون تماشاگر 
جذابيتي ندارد. حساسيت مسابقات مي تواند تماش��اگران را به سالن 
بکشاند. مثل مسابقه فينال که حساسيت آن حضور تماشاگران را به دنبال 
داشت. ليگ يعني ديدار رفت و برگشت و مهمان و ميزبان بودن. رقابت 
که باشد تماشاگر هم مي آيد. اين مسابقات در شأن کشتي ايران نيست.«

استارت واليبال با حاشيه و فحاشي

طلاي لندن يک چيز ديگر بود
محمد خالوندي، پرتابگر نيزه ايران که در پارالمپيک لندن موفق به 
کسب آخرين طلاي کاروان ايران شده بود، در بازي هاي پارالمپيک 
۲۰1۶ نيز موفق شد با پرتابي به ميزان 1۲/4۶ متر در کلاسF ۵7 به 
مدال طلا دست پيدا کند، اما مي گويد که مدال لندن چيز ديگري بود: 
»از خوشحالي مردم خوشحالم، پرتابي که در ريو کردم نيز بهتر از لندن 
بود اما صادقانه مي گويم که طلايي که در بازي هاي پارالمپيک ۲۰1۲ 

لندن کسب کردم، برايم از مدال طلاي ريو ارزشمندتر است.«

سعيداحمديان
گزارش

دنياحيدري
منهايفوتبال

همه چيز آماده افتخارآفريني کاراته ايران است
بيست و سومين دوره مسابقات جهاني کاراته در حالي از فردا به ميزباني اتريش و به مدت شش روز 
برگزار مي شود که تيم هاي ملي کاراته زنان و مردان ايران به دليل عدم صدور رواديد، يک روز با تأخير 
راهي اين کشور شدند. با وجود اين هروي، س��رمربي تيم کاراته مردان مي گويد که همه چيز براي 
افتخارآفريني کاراته ايران مهياس��ت: »اعتقاد دارم لطف خدا شامل حال ما مي شود. همه بازيکنان 
ما در ش��رايط روحي و رواني ايده آل و خوبي قرار دارند و آماده افتخارآفريني 
هستند. صبح چهارشنبه وزن کشي انجام مي شود و ذبيح الله پورشيب ظهر 
اين روز روي تاتامي مي رود و به اميد خدا با نتيجه اي خوب، راه را براي 
موفقيت ديگران باز خواهد کرد.« مريم مشيري، سرمربي تکواندوي 
بانوان ايران نيز مدعي است هدف از اعزام به رقابت هاي جهاني اتريش، 
کسب مدال هاي بيشتر نسبت به دوره گذشته است: »المپيکي شدن 
کاراته، کار را س��خت تر کرده اما ملي پوش��ان با آمادگ��ي کامل بر روي 
تاتامي مي روند تا با مدال هاي رنگارنگ به کشور بر گردند. به يک مدال 
نقره )مدال حميده عباسعلي در جهاني ۲۰14 آلمان( بسنده 
نمي کنيم. شش نفر از بهترين ها و باتجربه هاي کاراته در 
تيم حضور دارند که اميدوارم در دومين حضور خود در 

رقابت هاي جهاني با مدال هاي رنگارنگ برگردند.«

بايد بيدار و به روز شويم
درخشان برخلاف صحبت هاي بسياري از اهالي جودو معتقد اس��ت که مشکل اين رشته در ايران 
بودجه نيست: »بايد بيدار شويم و ببينيم که در جهان چه اتفاقاتي در حال رخ دادن است و زماني که 
با فدراسيون جهاني همکاري نکرده ايم، از بهترين ها عقب مانده ايم. افکار پوسيده را بايد دور ريخت. 
بسياري از اهالي اين رشته به حدي تفکرات قديمي دارند که هنوز فکر مي کنند جودو ۶4 فن دارد. 

در حالي که پس از ممنوع شدن حمله مستقيم به پا، حدود نيمي از اين فنون 
از بين رفته است. براي رس��يدن به موفقيت در هر بخش، راه چاره اي 

وجود دارد. وقتي از جودوي روز جهان عقب هستيم، ساده ترين راه 
حضور در کمپ هاي سطح بالاست. مش��کل جودو بودجه نيست، 
بايد روش هاي خ��ود را تغيير دهيم، وگرنه ج��ودوي ايران نيروي 
انساني کافي دارد. برگزاري مس��ابقات متعدد بين المللي، تشکيل 
کمپ هاي تمرين��ي و خيلي ديگ��ر از عوامل، مي توان��د بر دانش 

جودوي هر کشوري اضافه کند. مي توانيم با مديريت هزينه، 
در برنامه هاي با اهميت شرکت کرده و حرکت رو به جلو 

داشته باشيم. زماني در ايران جام فجر را داشتيم که 
کشورهاي زيادي شرکت مي کردند و حتي امتيازات 

آن براي سهميه المپيک هم محسوب مي شد.«


